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Quin dia més màgic, el de graduació. Un dia per repensar què hem fet fins ara i per què. 
L’esforç dels pares i mares, dels mateixos estudiants, dels professors, de l’estructura 
administrativa de la Universitat... es resol en aquests títols que validen el pas a la vida 
professional. Un dia plagat de somnis. El futur és obert. Tot és possible. Cadascun de vosaltres 
us heu plantejat al llarg d’aquests anys cap a on voleu encaminar les vostres carreres 
professionals. Heu somiat amb aquella feina que voleu, que us ha de donar el retorn de tot el 
que heu invertit fins ara en treball a les aules. Arribeu a aquest moment en una societat que us 
necessita més que mai a vosaltres, més que mai. Necessita la vostra implicació, la vostra 
empenta, la vostra imaginació. Vivim moments de molta incertesa. La situació econòmica no hi 
ajuda, però aquest no és el factor més important. Aquest país no ha arribat encara a un estadi 
de maduresa en el sentit col·lectiu i és la feina de molts de vosaltres el que ho ha de fer 
possible. 
 
La societat en què ara us inseriu per aportar el vostre coneixement i la vostra dedicació és una 
societat que viu abocada a valors egoistes i poc constructius. L’escena pública, 
quotidianament, no ens trasllada una visió optimista d’aquesta realitat. Tothom vol guanyar per 
fer perdre l’altre. En la política, en el periodisme, en l’empresa… hem portat la competitivitat, un 
valor molt positiu, a uns nivells que han enterbolit el veritable sentit de la transcendència de la 
societat. No treballem per nosaltres, treballem per als altres, per als qui vindran, i que no 
coneixerem. La nostra implicació en la vida de cada dia té per a nosaltres petites satisfaccions 
que són relativament fàcils de conquerir i sovint ens posem el llistó massa amunt, pensant en 
currículums personals més que col·lectius. Crec que aquesta és una assignatura que encara no 
heu tingut l’oportunitat de cursar i que ara comença: treballar per fer una societat millor, i si això 
vol dir, a vegades, sacrificar algun somni personal en benefici de tots, serà per aconseguir un 
somni millor si aprenem a compartir-lo. 
 
Sortosament per a tots vosaltres, no heu viscut temps de privacions, de prohibicions, ni 
d’impediments materials insalvables. Altres generacions, que sí que ho van patir, van haver 
d’aprendre a lluitar conjuntament des de les diferències. Aquest aprenentatge és útil i 
reconfortant. No sempre en som conscients, però sempre hi ha algun projecte, algun somni, 
que ens espera a nosaltres i que té poc a veure amb la feina quotidiana que ens porta a 
guanyar-nos la vida, legítimament, i amb competència. Però, per damunt de tot, som gràcies a 
la societat que tenim. Hem estudiat gràcies a l’existència d’una universitat pública que ens ha 
donat recursos i oportunitats. Hem disposat d’espais de reflexió i de coneixement gràcies al 
coneixement dels altres. Ara és el moment del retorn. I el retorn no sempre surt de franc. És el 
retorn dels sacrificis personals. De meditar si les nostres accions es traduiran en benefici dels 
altres o només de les nostres pròpies ambicions personals.  
 
Sigui quin sigui l’ofici en el qual encamineu les vostres passes, hi ha coses a fer en sentit 
col·lectiu, en el qual vosaltres, universitaris, teniu més responsabilitat que d’altres. Sou 
privilegiats d’haver pogut arribar fins aquí. I ara és el moment de començar a donar. No a rebre. 
Justament la percepció contrària que podeu tenir avui. “Ja he fet el camí, ja tinc un instrument 
per guanyar-me la vida.” És així, però tampoc és menys cert que allà fora us esperen per 
ajudar aquesta societat a créixer col·lectivament, amb més generositat que fins ara, amb més 
respecte per les persones, i amb més sentit de la transcendència.  
 
Permeteu-me que, atès el meu doble vessant universitari i professional, us digui que ara no en 
sou del tot conscients, però el temps que les aules han invertit en vosaltres no el podreu valorar 
fins d’aquí a un temps. Aleshores, quan viureu immersos en l’escalada de la feina, que és sens 
dubte un entorn dur i competitiu, enyorareu aquest temps preuat de feina reflexiva i tranquil·la a 
la universitat. No haurà passat. Un cop en l’entorn laboral, no deixeu de pensar, no deixeu de 



reflexionar abans de prendre decisions, no deixeu de viure l’esperit universitari, de descoberta, 
de coneixement, que us ajudarà a no convertir-vos en màquines de produir resultats. Ara, que 
domina una visió economicista de la vida, de rendibilitat i resultats, penseu en la rendibilitat 
social de la vostra activitat. Aquesta mateixa reflexió la compartia fa uns dies amb el rector de 
la UB, Dídac Ramírez. Sí, cada vegada pesa més una societat que només sap mirar i mirar-se 
a través dels números. Una mirada curtterminista que ens aboca inevitablement a la manca 
d’il·lusions i d’utopies. No deixeu que això passi. I, sobretot, quan ocupeu llocs de 
responsabilitat, no traslladeu a la vostra gent aquesta visió obtusa i tancada de la vida laboral, 
no deixeu escapar els somnis de construir projectes interminables i complexos, perquè, si ho 
feu, perdreu la il·lusió de la lluita per un demà millor. Això voldrà dir, sovint, sacrificar els 
resultats propis, els rèdits de la feina, perquè els recullin d’altres, i això requereix invertir 
l’escala de valors que domina en aquests moments el vostre entorn. “Tu què en trauràs, 
d’això?” “Quant guanyaràs?” “De què et servirà?” No entreu en aquesta dinàmica que acaba 
mossegant l’esperit. Sovint fareu coses perquè us ho demanarà el cor, el sentit de la 
responsabilitat, la convicció que és el que toca fer. I no serà ni rendible per a vosaltres, ni 
necessàriament us farà somriure però a la llarga hi haurà qui traurà profit de la vostra feina i 
haureu contribuït a la societat que us ha donat aquestes oportunitats.  
 
Som alguna cosa perquè ens ho han facilitat. I això cal tenir-ho clar. Després nosaltres hem 
posat l’esforç i la dedicació, el cervell i l’habilitat, la nostra cultura ha trobat els braços de la 
cultura col·lectiva i s’han aconseguit crear els llaços que us han portat fins aquí. Però sense els 
facilitadors socials no seríeu aquí i cal ser-ne sempre conscients: des de les famílies, que 
sovint han sacrificat passats per vosaltres, fins als amics i als professors que us han conduït. 
Res no ho fem tots sols i, per tant, si no estem sols, és que hi ha una societat que espera de 
nosaltres. Sé que em faig pesada però ara des de l’atalaia de la meva feina, puc adonar-me de 
com d’esquerdada tenim aquesta base sobre la qual se sustenta la maduresa social. I això heu 
de solucionar-ho.  
 
Els exemples públics que ens arriben —no el que afortunadament passa en la societat que 
treballa en xarxa permanentment— denoten una preocupant falta de compromís col·lectiu. No 
hi ha consciència de responsabilitat. I això es tradueix en un dia a dia tempestuós, egoista, que 
treballa per l’èxit immediat d’uns escons, d’unes audiències, d’uns beneficis industrials… I en 
canvi, el que fa la societat dia a dia —implicar-se, ajudar-se, substituir aquesta manca de 
lideratge en molts àmbits—, no ho veiem, perquè els mitjans estem massa ocupats i 
pressionats pel poder públic, per l’èxit que aquesta societat s’entesta a retratar com el gran 
valor remarcable.  
 
El periodisme que he conegut ha evolucionat cap a pitjor. La política que he conegut ha 
evolucionat cap a pitjor. I són els dos àmbits que més conec. Ara som més economicistes que 
mai, uns i altres. El titular, la venda de diaris, exclusives que no ho són, atzagaiades de poca 
volada, guerres de declaracions, batalles sustentades en la misèria i els errors dels altres, 
dominen les nostres prioritats. I és un error. El periodisme, com altres oficis, pot contribuir i molt 
a construir una societat millor i està caminant en direcció contrària. Molts de nosaltres quedem 
seduïts per la notorietat, per la imatge pública, pels diners, pels èxits que ens reconeixen 
moltes vegades tàcticament, i ens oblidem que la nostra feina no té valor sense els equips que 
la fan possible, i menys encara si no la fem pensant de ser constructius i ajudar la societat a 
caminar millor. I aquesta és una professió clau. Com ho és també la política, que es basa en el 
servei a la cosa pública, i massa sovint està al servei del poder dels partits i la seva mala 
utilització, concentrats poc en l’acord, en el consens, i gairebé sempre en el dissentiment que 
marca les diferències a les urnes per aconseguir percepcions d’avantatge en els cicles 
electorals interminables. 
 
Tenim molta feina, molta. I necessitem la vostra mirada generosa a aquesta realitat. Abans el 
compromís social que la carrera pròpia. Abans el sentit de la responsabilitat que el rendiment 
immediat. I nosaltres, que som aquesta societat que us espera, hem d’aprendre a canviar-ne el 
rumb per fer-vos-la més humana i més positiva. Al final del vostre camí, quedarà una carrera 
professional, que jo desitjo de tot cor que sigui plena de bones experiències i satisfaccions, 
perquè si és així, serà en benefici de tots i els qui poc o molt us hi hagin pogut ajudar, tindran el 
retorn que cal d’aquest recorregut que heu fet fins ara. 
 



No us desitjo sort. La sort es treballa. Es lluita. I es troba quan es pensa en els altres. No us 
tanqueu en la closca dels vostres somnis i sigueu capaços de compartir-los, perquè, si no els 
aconseguiu, com a mínim tindreu al costat aquells qui us ajudaran a pensar-ne d’altres i tornar 
a començar.  
 
Mònica Terribas 
Periodista 
 
 


